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§ 269 Dnr KFKS 2017/14 

Anmälningar 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet. 
 

Handlingar i ärendet 
 
Anmälningar 2017-10-23 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Revisionsskrivelse nr 4 – Granskning av 
exploateringsprocessen 

 

Revisionsrapport nr 4 - Granskning av 
exploateringsprocessen 

 

PM VA-bolag och ersättning för 
koncernkostnader 

Helena Meier, stadsjurist 

Inbjudningar 
 

Rikskonferensen Grön stad 2017 den 14 
november 

 

  

Övrigt 
 

Protokoll KSSU 2017-10-03, KSAU och 
KSVU 2017-10-10 

 

 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. I protokollsanteckningen instämde Rolf Wasteson (V). 
 
”Vid senaste kommunfullmäktige genomdrev moderaterna ett beslut om att kunna kräva 
Nacka Vatten och Avfall AB på en godtycklig avgift som årligen ska sättas av 
kommunfullmäktige. Då vi anser detta bryta mot lagen reserverade vi oss mot beslutet. 
Under debatten påpekade vi att vattentjänster inte får lämna avkastning till ägaren, i detta 
fall kommunen. Alla de avgifter som invånarna betalar ska gå till just vattenverksamheten, 
vilket också bekräftas av detta PM. Om bolaget ska betala en avgift till kommunen måste 
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den avgiften vara i förväg bestämd och direkt hänföras till tjänster som används för 
vattenverksamheten. Detta PM argumenterar för att begreppet avgift, när det gäller 
kommunens avgiftsbeläggande av VA-bolaget ska tolkas civilrättsligt och därmed inte en 
formell avgift. Detta må vara sant, men då innebär det att ett eventuellt uttag av denna 
”civilrättsliga avgift” är en förtäckt aktieägaravkastning, vilket inte är tillåtet när det gäller 
vattenverksamheten. Om koncernen eller kommunen skulle ha några kostnader som 
behöver betalas av VA-bolaget, är det renaste och enklaste sättet att utställa en faktura för 
just de utförda tjänsterna. Abrovinkeln att försöka gömma det i en avgift, om än med en 
civilrättslig tolkning, vittnar snarare om ett försök att maskera ett extra skatteuttag från 
medborgarna. Det är inte bara moraliskt dubiös utan även med största sannolikhet även 
olagligt i detta fall.” 
 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Revisorerna har granskat exploateringsprocessen utifrån om projekten innehåller 
riskanalyser och är kvalitetssäkrade inför beslut och om avtal med entreprenörer är tydliga 
vad gäller ansvar och uppföljning. Man kommer fram till att underlagen brister eftersom de 
inte innehåller tydliga och utförliga riskanalyser och dessa redovisas alltför summariskt. Det 
saknas tydliga angivelser hur underlag ska kvalitetssäkras inför beslut. Man har granskat 
rekommendationer och kritik från revisorerna från 2014 och om de har lett till 
förbättringar men har som konklusion att det är anmärkningsvärt att kommunen inte 
förrän nu börjat åtgärda de brister som revisionen identifierade för tre år sedan. 
Nackalistan är inte förvånade med tanke på den kritik vi fortlöpande har framfört vad gäller 
rutiner kring projekt och de svårigheter de medför för ett korrekt och demokratiskt 
beslutsfattande för politiker och för intresserade invånare. Vi ser allvarligt på revisorernas 
kritik och kräver en snar förbättring och åtgärder som gör att samma kritik inte ska behöva 
upprepas ytterligare en gång. ” 
 
- - - - - 
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§ 270 Dnr KFKS 2017/10 

Delegationsbeslut 

Beslut 
Delegationsbesluten noteras till protokollet. 
 

Handlingar i ärendet 

Delegationsbeslut 2017-10-23 

Ärende Beslutsfattare Datum 
   
Ändrade beslutsattestanter inom 
Sociala tjänster 

Lena Dahlstedt 2017-10-09 

 
- - - - - 
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§ 271 Dnr KFKS 2017/457 

Tertialbokslut 2 år 2017 för kommunstyrelsen 

Beslut 
Kommunstyrelsen fastställer tertialbokslut 2 för 2017. 

Ärende 
Kommunstyrelsen uppvisar sammantaget en negativ avvikelse på 65,7 miljoner kronor för 
årets två första tertial. De främsta orsakerna är ökade kostnader för tunnelbanan, 
saneringskostnader och underskott inom produktionsområdet Välfärd samhällsservice. 
Kostnaderna för tunnelbanan och saneringskostnaderna är inte påverkbara för 
kommunstyrelsen. För de underskott som finns inom produktionen pågår åtgärdsarbete. 
Den sammanlagda prognosen för kommunstyrelsen är ett underskott på 77,6 miljoner 
kronor.  
 
Meritvärden i årskurs 9 visar att Nackas kommunala skolor vårterminen 2017 når bland de 
bästa resultaten i landet. I jämförelse med större kommuner med cirka 100 000 invånare är 
Nacka kommun bästa kommun i landet. Inom kommunstyrelsen har under årets andra 
tertial ett fåtal särskilda mätningar av indikatorer skett. Många indikatorer mäts i samband 
med den årliga medborgarundersökningen och medarbetarenkäten som sker under hösten. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 134 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 27 september 2017 
Tertialbokslut 2 för kommunstyrelsen 
Tertialbokslut 2 Välfärd samhällservice tjskr 
Tertialbokslut 2 Välfärd samhällsservice 
Tertialbokslut 2 Välfärd skola tjskr 
Tabell Välfärd skola tertialrapport 2 
Medarbetare kontorsorganisationen 2017 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 134 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen fastställer tertialbokslut 2 för 2017. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Ett underskott noteras som härrör från ökade kostnader för tunnelbanan, 
saneringskostnader och underskott inom produktionsområde Välfärd samhällsservice. 
Prognosen pekar på ett underskott på 77,6 miljoner kr. Det är allvarligt att alliansen i sitt 
budgetförslag verkar fortsätta att underminera 2018 års budget med en skattesänkning 
vilket innebär sämre villkor för välfärden, för personalens arbetssituation och att samlandet 
i ladorna till bl a ökade kostnader för exploateringar som tunnelbana, som med stor 
säkerhet kommer.”  
 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det finns glädjande siffror att läsa i välfärd skolas redovisning av verksamheten. Arbetet 
med digitalisering går framåt som språksatsning och internationella samarbeten är särskilt 
glädjande. Vi noterar med glädje att Läslyftet och specialpedagogik för lärande har positiv 
verkan och är glada att regeringens politik bidrar till bättre skolor i Nacka. Även 
regeringens satsning på lärarlönelyftet ger Nackas lärare bättre förutsättningar. Samtidigt 
oroas vi över att i våra kontakter med lärare och skolledare i Nacka och i 
lärarorganisationernas statistik se hur ohälsotalen bland lärare i Nacka ökar kraftigt. Vi ser 
också att Nackas 9:or fortsatt levererar höga meritvärden om än i nedåtgående trend. 
Särskilt oroande är att meritvärdet för 9:orna efter att hänsyn tagits till socioekonomiska 
bakgrunden sjunker. Dvs de elever som inte har goda förutsättningar hemifrån får sämre 
möjligheter att nå goda resultat än de hade föregående år. Siffrorna är fortfarande goda, 
men trenden är tydlig och oroväckande. 
För välfärdsverksamheten är det roligt att personalens ohälsa går åt rätt håll, även om vi 
fortfarande inte når målvärdet. Det är bekymmersamt att det fortfarande inte finns en 
sommarjobbsgaranti i Nacka och så lite som endast 400 av de sommarjobbssökande 
ungdomarna har fått möjlighet till sommarjobb i kommunen. Underlaget lyfter behovet av 
genomgående och förbättrade kvalitetssystem. Det är ett välkommet besked. Detta är något 
som vi socialdemokrater har påpekat i fyra år.” 
 
- - - - - 
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§ 272 Dnr KFKS 2017/351 

Tertialbokslut 2 år 2017 för Nacka kommun 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fastställer Nacka kommuns 
delårsrapport tertialbokslut 2 för 2017. 
 

Ärende 
Med ett ackumulerat ekonomiskt utfall för perioden januari till augusti på 676 miljoner 
kronor ligger resultatet 585 miljoner kronor över vad som hade beräknats i budgeten. För 
helåret förväntas ett överskott på 484 miljoner kronor, bland annat som en följd av 
reavinster för markförsäljning, ökade skatteintäkter och lägre räntekostnader. Nämnderna 
redovisar per augusti ett överskott mot periodiserad budget på 21 miljoner kronor. 
Kommunstyrelsen och arbets- och företagsnämnden ser dock båda ut att gå med 
underskott, beroende på kostnader för tilläggsavtalet om tunnelbanans utbyggnad, ökade 
saneringskostnader, en negativ avvikelse för verksamheten Välfärd samhällsservice och 
ökade kostnader för ekonomiskt bistånd.  
 
Låneskulden ligger per den sista augusti kvar på samma nivå som vid årets början, 300 
miljoner kronor. Netto har kommunen under den aktuella perioden gjort investeringar på 
634 miljoner kronor. 
 
Nämndernas verksamhetsanalyser för den aktuella perioden visar att den övergripande 
måluppfyllelsen ser ut att bli god för året. Även måluppfyllelsen ser ut att bli god när det 
gäller kommunens finansiella resultatindikatorer. Sammantaget bedöms kommunen ha en 
god ekonomisk hushållning.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 135 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 27 september 2017 
Delårsrapport Tertialbokslut 2 2017 för Nacka kommun. 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 135 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
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Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fastställer Nacka kommuns 
delårsrapport tertialbokslut 2 för 2017. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Att en kommun är skuldfri är naturligtvis bra. Att vi blir det i en tid då räntan är historiskt 
låg och vi hade kunnat använda lån till investeringar och låsa till låg ränta känns måhända 
inte lika genomtänkt, men visst är skuldfrihet bra. Däremot blir resultatet att Nackabor i 
detta fall de som de facto tvingades att köpa sin mark för att slippa hutlösa 400%-iga 
höjningen av tomträttsavgälden på Henriksdal som tar över skulden och därmed risken. 
Det som blir anmärkningsvärt är att det ekonomiska läget inte används för att långsiktigt 
öka Nackabornas livskvalitet och ge fler Nackabor möjlighet att nå framgång genom att 
bygga fler hyreslägenheter som våra unga och äldre kan bo i.” 
 
- - - - - 
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§ 273 Dnr KFKS 2017/19 

Mål och budget 2018–2020 för Nacka kommun 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fastställa skattesatsen för år 2018 till 
18:43, en sänkning med 10 öre. 
 
Ärendet i övrigt bordläggs och tas upp till ny behandling på kommunstyrelsens 
sammanträde den 6 november 2017 då också oppositionens budgetförslag kommer att 
behandlas. 

Ärendet 
Ärendet avser budget och övergripande mål för kommunens verksamheter. Det innehåller 
också förslag på vad fullmäktige ska besluta att nämnderna, utifrån sina olika ansvar, ska 
fokusera på för att kommunen ska nå de övergripande målen, så kallade fokusområden. 
Förslaget innehåller en sänkning av kommunalskatten med 10 öre, så att den blir 18:43. 
 
Särskilt fokus i den föreslagna budgeten läggs på fem områden; starkare arbetslinje, 
trygghetspaket, framkomlighetspaket, ny fas i stadsbyggandet och högre kvalitet i välfärden. 
Budgeten för de centrala välfärdsnämnderna ökar för utbildningsnämnden 109 miljoner 
kronor (4 procent), äldrenämnden 42 miljoner kronor (5,5 procent) och socialnämnden 20 
miljoner kronor (2,7 procent). 
 
Under 2018 föreslås att checkar höjs inom till exempel, förskola (0,7 procent), grundskolan 
(2 procent), gymnasiet (1,8 procent), musikskolan (0,5 procent), särskild boendeform äldre 
(1,6 procent), hemtjänst, ledsagning och avlösning både äldre och yngre (2 procent) och, 
LSS1 (1,1 procent).  

 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 19 oktober 2017 
Mål och budget 2018–2020 för Nacka kommun 
Sammanfattning taxor mål och budget 2018-2020 och bilagor från nämnder 
 

                                                 
1 Lag om stöd och service till vissa funktionshindrade 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 138 
Kommunstyrelsens arbetsutskott noterade informationen om mål och budget inklusive 
taxor till protokollet och att förslag om mål och budget läggs direkt till kommunstyrelsens 
sammanträde den 23 oktober 2017. 
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade att kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fastställa 
skattesatsen för år 2018 till 18:43, en sänkning med 10 öre. 
 
I övrigt yrkade Mats Gerdau att ärendet bordläggs och tas upp till ny behandling på 
kommunstyrelsens sammanträde den 6 november 2017 då också oppositionens 
budgetförslag kommer att behandlas. 
 
Rolf Wasteson (V) meddelade att han ej deltar i beslutet till förmån för eget budgetförslag. 
 
Khashayar Farmanbar (S) meddelade att Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp ej 
deltar i beslutet till förmån för eget budgetförslag. 
 
Sidney Holm (MP)m meddelade att Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp ej deltar i beslutet 
till förmån för eget budgetförslag. 
 
Christina Ståldal (NL) meddelade att Nackalistans kommunstyrelsegrupp ej deltar i beslutet 
till förmån för eget budgetförslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Mats Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande. 
I protokollsanteckningen instämde Christina Ståldal (NL) och Khashayar Farmanbar (S).  
 
”När alliansmajoritetens budget lades till kommunstyrelsen så lades den tillsammans med 
en tjänsteskrivelse, underskriven av två av kommunens ledande tjänstemän. I 
tjänsteskrivelse presenteras ”highlights” ur budgeten med förslag om att budgetförslaget 
ska antas. Detta hade varit naturligt om det var en tjänstemannabudget. I detta läge är det 
inte fel att en tjänsteskrivelse läggs i ärendet men den bör hålla sig neutral till 
alliansmajoritetens förslag. Det är en grannlaga uppgift för tjänstemän att vara oväldiga och 
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inte låta sig styras av politikerna. Det är tjänstemännens roll att arbeta fram och lägga 
förslag utifrån sin oberoende expertställning. Lika grannlaga är det för ledande politiker att 
inte tvinga in tjänstemän i en roll där deras oberoende expertroll kan ifrågasättas. Med 
hanteringen av årets budget (liksom de två senaste åren) anser vi att den här gränsen har 
överträtts.” 
 
- - - - - 
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§ 274 Dnr KFKS 2016/983 

Bibliotek för prioriterade grupper   
Motion den 14 november 2016 av Rolf Wasteson, Camilla Carlberg och Birgit Hansson (V)  

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionen i 
motionen och anser med det motionen färdigbehandlad. 
 

Ärende 
Rolf Wasteson, Camilla Carlberg och Birgit Hansson (V) föreslår i en motion att kultur- 
och fritidsenheten ska analysera hur biblioteken kan arbeta med att nå de prioriterade 
grupperna barn och ungdomar, personer med funktionsnedsättning, nationella minoriteter 
och personer med annat modersmål än svenska samt att biblioteken ska samarbeta för att 
motsvara minoriteters och prioriterade gruppers behov i olika kommundelar.  
 
Motionen återremitterades från kommunstyrelsen den 8 maj 2017 för att kompletteras med 
exempel på hur biblioteken ska nå och arbeta med prioriterade grupper. 
Samtliga Nackas bibliotek arbetar systematiskt med att nå alla prioriterade grupper. 
Biblioteken arbetar och samarbetar på olika sätt beroende på hur lokalsamhället ser ut och 
vilka behov invånarna i kommundelen har. De enskilda biblioteken arbetar med att nå de 
prioriterade grupperna genom programverksamheter, läsfrämjande insatser, anpassat 
mediebestånd, riktad inbjudan och uppsökande verksamhet. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 143 
Kulturnämnden den 19 september 2017 § 54 
Kultur- och fritidsenhetens tjänsteskrivelse den 16 augusti 2017 
Kultur- och fritidsenhetens tjänsteskrivelse den 1 februari 2017  
Motion 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 143 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut.  
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionen i 
motionen och anser med det motionen färdigbehandlad. 
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Beslut i kulturnämnden den 19 september 2017 § 54 
Kulturnämnden föreslog att kommunfullmäktige fattar följande beslut:  
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionen i 
motionen och anser med det motionen färdigbehandlad. 

Beslut i kommunstyrelsen den 8 maj 2017 § 143 
Kommunstyrelsen återremitterade ärendet till kulturnämnden för att kompletteras med 
exempel på hur biblioteken ska nå och arbeta med prioriterade grupper. 
 

Yrkanden 
Rolf Wasteson (V) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL) och Helena 
Westerling (S), bifall till förslagen i motionen. 
 
Hans Peters (C) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Rolf Wastesons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Hans 
Peters yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Rolf Wasteson lät anteckna följande. 
 
”Nacka har sex mindre bibliotek, varav inget är att betrakta som huvudbibliotek Därför 
saknas ett övergripande ansvar för medborgarna i allmänhet och prioriterade grupper i 
synnerhet. Vad som gör situationen värre är att biblioteken är uppdelade på två olika 
anordnare. Vi vill att man, oavsett vilken kommundel man än bor i, skall få likvärdig 
service. Vi vill att man gemensamt skall ta ansvar för kommunens medborgare, trots 
konkurrenssituationen. Vi vill att tillgängligheten lyfts upp, kvaliteten kan inte mätas i hur 
många böcker man lyckas låna ut. Biblioteken är en lagstadgad verksamhet .När vi nu går in 
i ett skede där driften av kommunens bibliotek blir helt privatiserad är det av största vikt att 
kartlägga de enskilda enheternas styrkor och svagheter för att kunna fullfölja det 
demokratiska uppdraget. 
Eftersom ekonomin för Nackas bibliotek till stor del baseras på antal utlån (för att det är 
lätt att mäta) så är det av intresse för anordnarna att köpa in populära titlar och låna ut 
dessa så många gånger det är möjligt. Om ett Nackabibliotek skulle deponera böcker hos 
ett grupp- eller äldreboende tas dessa ur cirkulation och blir en förlustaffär. På 
Dieselverkstadens bibliotek fanns i våras inga titlar på andra språk än svenska och engelska. 
Istället fanns en skylt som hänvisar till Internationella biblioteket i Stockholm(!). Böcker på 
lättläst svenska är användbara av flera grupper, här spelar exponeringen stor roll. Vi vill att 
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synlighet och tillgänglighet av medier för de olika minoritetsgrupperna skall lyftas upp 
oavsett bibliotekets profil. 
Samarbetet mellan biblioteken haltar, detta är en direkt följd av konkurrensen 
biblioteksanordnarna emellan. Undersökningar visar att medborgarna nästan uteslutande 
besöker sitt närmaste bibliotek, närhetsprincipen. Vissa arrangemang lockar deltagare från 
andra kommundelar och bör samproduceras. När Fisksättas bibliotek ordnar kostnadsfritt 
skrivarläger för unga och fler ungdomar från Saltsjöbaden anmäler sig – flyttas resurser från 
ett upptagningsområde till ett annat. Naturligtvis skall alla få deltaga utan hänsyn till 
bostadsområde. Vi är ju samma kommun! Men hur skall man få Saltisbibblan att ta sitt 
ansvar?" 
 
Vi vill se hur de enskilda biblioteken jämför sig med varandra och det får vi inget svar på. 
Därför väljer vi att yrka att motionen ska bifallas.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det som står i motionen är att nämnden ska analysera hur biblioteken arbetar med att nå 
de prioriterade grupperna i olika delar av kommunen. Det borde inte vara en så svår 
uppgift att få en konkret beskrivning av detta eftersom det säkert ingår i de årsrapporter 
som kommer från biblioteken. Då kan man se och analysera hur verksamheten ser ut i 
relation till antal invånare som tillhör grupperna och hur man har lyckats. I svaret ges bara 
en summarisk beskrivning vilket inte är tillfredsställande. Genom att inte presentera en 
tydlig beskrivning av verksamheten för prioriterade grupper och hur den ser ut i omfång 
och måluppfyllelse kan man ana att det brister i hur man når ut. Ytterligare ett exempel på 
att öppenheten i Nacka är synnerligen begränsad.” 
 
- - - - - 
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§ 275 Dnr KFKS 2017/388 

Intern bytessajt i Nacka kommun  
Motion den 24 april 2017 av Sidney Holm (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige notera att det som föreslås i motionen 
redan pågår. Motionen är därmed färdigbehandlad. 
 

Ärende 
I motionen föreslås att kommunen ska inrätta en intern site där kommunens enheter kan 
köpa och sälja möbler och inventarier internt. Kommunen har idag ett avtal med ett företag 
vad gäller köp och försäljning av begagnade möbler. Under hösten kommer det via 
företaget att tillhandahållas en site där kommunens verksamheter utanför Nacka stadshuset 
internt kan köpa och sälja möbler. I stadshuset ansvarar serviceenheten för möbler och fast 
utrustning, enheterna köper således inte själva sådant. Det som föreslås i motionen finns 
redan i kommunen, med den skillnaden att kommunen inte själva ansvarar för siten. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 144 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 28 augusti 2017 
Motion 
 

Ärendets tidigare behandling 
Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 144 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige notera att det som föreslås i motionen 
redan pågår. Motionen är därmed färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Sidney Holms yrkande. 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
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”Att tänka cirkulärt, dela med varandra och inte tillverka i överflöd när saker redan finns, 
skulle kunna vara ett steg på vägen mot uppfyllelse av Nacka lokala miljömål inom 
begränsad klimatpåverkan genom konsumtion. Miljöpartiet vill att kommunen ska integrera 
den cirkulära ekonomin i den kommunala och starta en intern bytessajt för bland annat 
inventarier. Om olika enheter inom kommunen kan ta och ge av varandra så minskar så väl 
kostnaden för inköp som miljöbelastningen.  
Under hösten kommer det nu att tillhandahållas en site liknande den vi föreslagit, där 
kommunens olika verksamheter, både i och utanför Nacka stadshus, internt ska kunna 
köpa och sälja möbler. I dagsläget sker bara interna byten inom stadshuset.” 
 
- - - - - 
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§ 276 Dnr KFKS 2017/385 

Regler för omreglering av tomträttsavgälder och 
försäljning av tomträtter  
Motion den 24 april 2017 av Sidney Holm (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom frågan är utredd genom 
kommunfullmäktiges beslut om program för markanvändning den 18 april 2016, § 107.  
 
Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärendet 
I motionen föreslås att kommunen ska ta fram regler för hur omreglering av avgälder och 
försäljning av tomträtter för flerbostadshus ska gå till samt att kommunfullmäktige beslutar 
om vilka regler som ska gälla.  
 
Ärendet återremitterades på kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskotts sammanträde den 
8 augusti 2017 för att kompletteras med redovisning av hur många tomträtter som finns 
med bostadsrätter, hyresrätter respektive småhus, avgäldsnivåer och principer. 
 
Mot bakgrund av gällande lagregler om omreglering av tomträttsavgäld och av vad som 
framgår om friköpsnivåer i av kommunfullmäktige beslutat program för markanvändning 
bedömer kommunstyrelsen att det inte finns något behov av att ta fram ytterligare regler 
kring detta.   
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 212 
Enhetens för fastighetsutveckling tjänsteskrivelse den 22 september 2017 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 8 augusti 2017 § 149 
Motion 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 212 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom frågan är utredd genom 
kommunfullmäktiges beslut om program för markanvändning den 18 april 2016, § 107.  
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Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 8 augusti 2017 § 149 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott återremitterade ärendet till 
stadsledningskontoret för komplettering enligt följande:  

• redovisning av hur många tomträtter som finns med bostadsrätter, hyresrätter 
respektive småhus, 

• hur avgäldsnivån fastställs vid anvisning av nya tomträtter för hyresrätter,  
• de principer som kommunen arbetar efter när det gäller omreglering av 

tomträttsavgäld för såväl småhus som flerbostadshus, samt  
• de principer som kommunen arbetar efter när det gäller rabatt på tomträttsavgälden 

för hyresrätter. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), Christina 
Ståldal (NL) och Rolf Wasteson (V), bifall till förslagen i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”I tjänsteskrivelsen konstateras att programmet för markanvändning som Allianspolitikerna 
brukar hänvisa till helt saknar bestämmelser om hur beräkningen av avgälden och dess 
storlek för flerbostadshus vid omreglering eller försäljning ska gå till. Alliansen hänvisar nu 
istället till att man följer reglerna i jordabalken och att det inte behövs några ytterligare 
regler. Jordabalkens regler går dessvärre att tolka lite olika och det vore bättre med tydligare 
regler i kommunens program för markanvändning. Att Nacka tolkar jordabalkens regler 
annorlunda än t.ex. vår grannkommun Stockholm, framgår tydligt när Nacka värderar 
tomträtterna på Henriksdalsberget högre än tomträtterna vid Stureplan i centrala 
Stockholm.  
 
Miljöpartiet vill att det fattas ett politiskt beslut om hur omregleringar ska gå till, inte bara 
för villaägare som idag utan även för de som bor i lägenhet.” 
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Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackalistan instämmer i motionens syfte med att skapa regler för hur omreglering av 
avgälder och försäljning av tomträtter för flerbostadshus ska gå till. Att perspektivet på 
uttagandet ska utgå från likabehandlingsprincipen för Nackaborna och till långsiktig social 
hållbarhet borde vara självklart. De höga tomtpriserna i Nacka hör till landets högsta och 
detsamma gäller tomträttsavgälden. Detta får som konsekvens dyra bostäder som inte riktar 
sig till den grupp som är i störst behov av bostäder, generellt sett de unga. Nackalistan är 
kritisk till hur försäljningen av tomtmark tvingades på Henriksdalsborna mot bakgrund av 
hotet om en mycket hög tomträttsavgäld. Den sociala hållbarheten lyser med sin frånvaro i 
Nacka bygger stad.” 
  
- - - - - 
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§ 277 Dnr KFKS 2017/380 

Riktlinjer för tomträttsavgäld 
Motion den 24 april 2017 av Khashayar Farmanbar m.fl. (S) 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen eftersom frågan är utredd genom 
kommunfullmäktiges beslut om program för markanvändning den 18 april 2016, § 107. 
 
Motionen är med detta färdigbehandlad. 
 

Ärendet 
I motionen föreslås att kommunfullmäktige ska uppdra åt kommunstyrelsen att ta fram 
riktlinjer för tomträttsavgäld för bostäder som utgår från likabehandlingsprincipen för 
Nackaborna samt tar hänsyn till en långsiktig social hållbarhet.  
 
Ärendet återremitterades på kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskotts sammanträde den 
8 augusti 2017 för att kompletteras med redovisning av hur många tomträtter som finns 
med bostadsrätter, hyresrätter respektive småhus, avgäldsnivåer och principer. 
 
Kommunstyrelsens uppfattning är att frågan i och med kommunfullmäktiges beslut att anta 
program för markanvändning den 18 april 2016 är utredd och att överväganden av bland 
annat likställighetsprincipen gjordes i samband med det beslutet. Ytterligare utredning 
bedöms därför inte nödvändig.    
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 213 
Enhetens för fastighetsutveckling tjänsteskrivelse den 22 september 2017 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 8 augusti 2017 § 150 
Motion 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 213 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
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Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen eftersom frågan är utredd genom 
kommunfullmäktiges beslut om program för markanvändning den 18 april 2016, § 107. 
Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 8 augusti 2017 § 150 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott återremitterade ärendet till 
stadsledningskontoret för komplettering enligt följande:  

• redovisning av hur många tomträtter som finns med bostadsrätter, hyresrätter 
respektive småhus, 

• hur avgäldsnivån fastställs vid anvisning av nya tomträtter för hyresrätter,  
• de principer som kommunen arbetar efter när det gäller omreglering av 

tomträttsavgäld för såväl småhus som flerbostadshus, samt  
• de principer som kommunen arbetar efter när det gäller rabatt på tomträttsavgälden 

för hyresrätter. 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP), Christina 
Ståldal (NL) och Rolf Wasteson (V), bifall till förslagen i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”I tjänsteskrivelsen konstateras att programmet för markanvändning som Allianspolitikerna 
brukar hänvisa till helt saknar bestämmelser om hur beräkningen av avgälden och dess 
storlek för flerbostadshus vid omreglering eller försäljning ska gå till. Alliansen hänvisar nu 
istället till att man följer reglerna i jordabalken och att det inte behövs några ytterligare 
regler. Jordabalkens regler går dessvärre att tolka lite olika och det vore bättre med tydligare 
regler i kommunens program för markanvändning. Att Nacka tolkar jordabalkens regler 
annorlunda än t.ex. vår grannkommun Stockholm, framgår tydligt när Nacka värderar 
tomträtterna på Henriksdalsberget högre än tomträtterna vid Stureplan i centrala 
Stockholm.  
 
Miljöpartiet vill att det fattas ett politiskt beslut om hur omregleringar ska gå till, inte bara 
för villaägare som idag utan även för de som bor i lägenhet.” 
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Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackalistan instämmer i motionens syfte med att skapa regler för hur omreglering av 
avgälder och försäljning av tomträtter för flerbostadshus ska gå till. Att perspektivet på 
uttagandet ska utgå från likabehandlingsprincipen för Nackaborna och till långsiktig social 
hållbarhet borde vara självklart. De höga tomtpriserna i Nacka hör till landets högsta och 
detsamma gäller tomträttsavgälden. Detta får som konsekvens dyra bostäder som inte riktar 
sig till den grupp som är i störst behov av bostäder, generellt sett de unga. Nackalistan är 
kritisk till hur försäljningen av tomtmark tvingades på Henriksdalsborna mot bakgrund av 
hotet om en mycket hög tomträttsavgäld. Den sociala hållbarheten lyser med sin frånvaro i 
Nacka bygger stad.” 
 
- - - - - 
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§ 278 Dnr KFKS 2017/594 

Fritidsverksamhet för barn mellan 10-12 år i Nacka 
Motion den 19 juni 2017 av Rolf Wasteson med flera (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Med hänvisning till beslutet i ärendet om mål- och budget 2018-2020 om fritidsklubb för 
10-12 åringar, är intentionerna bakom förslagen i motionen uppfyllda. Motionen medför 
därmed inte någon ytterligare åtgärd. 
 

Ärende 
Motionärerna har yrkat att  

 kommunen ska garantera alla barn mellan 10-12 år fritidsverksamhet under 
skolloven, 

 fritidsverksamheten antingen ska drivas inom ramen för skolornas eller 
fritidsgårdarnas fritidsverksamhet och att 

 verksamheten ska finnas tillgänglig inom närområdet och att föräldrar ska vara 
välinformerade om aktiviteternas lokalisering. 

 
Utbildningsnämnden fick i ärendet om mål och budget 2017-2019 i uppdrag av 
kommunfullmäktige att se över checkarna för förskoleklass, grundskola och fritidshem när 
det gäller antal nivåer och relationen mellan dem. I utbildningsnämndens förslag till mål 
och budget för 2018-2020 föreslås en regeländring gällande fritidsklubben för 10-12 åringar 
som innebär att fritidsklubben som idag ska erbjudas alla skollov utom sommarlovet i 
framtiden även ska omfatta sommarlovet. Om kommunfullmäktige beslutar i enlighet med 
nämndens förslag om förändringen, medför motionen därmed inte någon ytterligare åtgärd. 
 
Det är skolorna som bedriver fritidsklubbsverksamheten och det görs redan nu riktad 
information till skolorna om den föreslagna förändringen och även föräldrar kommer att få 
information om att det kommer att finnas fritidsklubb på alla skollov – om fullmäktige 
följer utbildningsnämndens förslag. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 145 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 29 september 2017 
Utbildningsnämnden den 21 september 2017 § 73 
Motion 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 145 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Med hänvisning till beslutet i ärendet om mål- och budget 2018-2020 om fritidsklubb för 
10-12 åringar, är intentionerna bakom förslagen i motionen uppfyllda. Motionen är med 
denna notering färdigbehandlad. 

Beslut i utbildningsnämnden den 21 september 2017 § 73 
Utbildningsnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Med hänvisning till beslutet i "Nya checknivåer för grund- och grundsärskola, regeländring 
för fritidsklubb 10-12 år" (UBN 2017/162) och i "Mål- och budget 2018-2020 om 
fritidsklubb för 10-12 åringar" (UBN 2017/160), är intentionerna bakom förslagen i 
motionen uppfyllda och motionen är med denna notering färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Rolf Wasteson (V) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), bifall till 
arbetsutskottets förslag med den justeringen att motionen därmed inte medför någon 
ytterligare åtgärd. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Rolf Wastesons yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 279 Dnr KFKS 2016/248 

Mark-, bostads- och lokalförsörjningsplaneringen 2017-
2030 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen om rapportering av mark-, bostads- och 
lokalförsörjningsplaneringen för år 2017-2030 till protokollet. Ekonomiska konsekvenser 
och prioriteringar behandlas i samband med beslut om mål och budget 2018-2020. 
 

Ärendet 
Kommunstyrelsen har det övergripande ansvaret för att säkerställa en strategisk planering 
av mark-, bostads- och lokalförsörjning.  
 
Försörjningsplaneringen för år 2017-2030 redovisar förslag på lösningar till de av 
nämnderna redovisade behoven, inkluderat nya och befintliga anläggningar. För de 
lösningar av nya anläggningar, bostäder och lokaler, samt utveckling av befintliga 
anläggningar som framgår i försörjningsplaneneringen uppgår investeringsmängden till 
cirka 13,2 miljarder kronor för åren 2017-2030. Investeringsvolymen avser Nacka kommun 
som helhet, oavsett vem som är fastighetsägare och byggherre, och är indikativ. En mycket 
översiktlig och indikativ bedömning är att kommunens egna investeringar kan utgöra i 
storleksordningen 30 %, +/-5 % av detta, vilket i genomsnitt skulle motsvara ca 300 
miljoner kronor/år. Volymen bygger på befolkningsprognos från år 2016, nämndernas 
behovsbild och antagande om nyckeltal och riktkostnader.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 208 
Controllerenhetens tjänsteskrivelse den 20 september 2017 
Kartvyer långsiktiga behovsbilder och planering för dessa 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 208 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar informationen om rapportering av mark-, bostads- och 
lokalförsörjningsplaneringen för år 2017-2030 till protokollet. Ekonomiska konsekvenser 
och prioriteringar behandlas i samband med beslut om mål och budget 2018-2020. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi socialdemokrater vill lösa bostadskrisen. Ett av de största framgångshindren för 
exempelvis våra unga Nackabor som vill flytta hemifrån och våra nya Nackabor är bristen 
på hyreslägenheter. Socialdemokraternas vill att 30% av all nybyggnation ska utgöras av 
hyreslägenheter. Dessutom ser vi att moderatmajoriteten idag har svårt att leverera ens på 
sin redan låga ambition när det gäller hyreslägenheter. Ett kommunalt bostadsbolag skulle 
ge kommunens unga och äldre betydligt bättre möjligheter till god livskvalitet.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”I början av mandatperioden hade Alliansen ett mål om att 33 % av alla nyproducerade 
bostäder i Nacka skulle vara hyresrätter. I Alliansens förslag till budget för 2018-2020 har 
målformuleringen försvunnit men man skriver ”Vår ambition är att en tredjedel av de 
tillkommande bostäderna fram till 2030 ska vara hyresrätter.” Tyvärr känns detta mest som ett 
ordbajseri då man inte är beredd att tillföra de resurser som krävs för att nå upp till målet. 
Miljöpartiet ställer sig bakom Alliansens mål, men inte medlen.” 
 
Rolf Wasteson lät anteckna följande. 
 
”Bostadsförsörjningen i Nacka bygger främst på att privata exploatörer bygger bostäder 
och då främst bostadsrätter. Det har hittills inneburit att den borgerliga majoriteten kunnat 
se sin politiska majoritet befästas genom urvalet av personer som då söker sig till Nacka. 
Samtidigt leder det till en utpräglad segregation. Nacka är landets fjärde eller femte mest 
segregerade kommuner (enligt SCB) och alliansmajoriteten spär på det ytterligare genom att 
ytterligare planera för att sänka andelen hyresbostäder i kommunen. Med den uttalade 
målsättning som kommunen har om att en tredjedel av de bostäder som byggs på 
kommunal mark ska vara hyresrätter så kommer andelen hyresrätter att minska från dagens 
18% till 13% runt 2013. De få hyresbostäder som kommer att byggas, byggs dels i mycket 
liten utsträckning i kommunens centrala delar, dels i mindre attraktiva lägen. Till råga på allt 
så kommer hyrorna dessutom att bli mycket höga då kommunen upplåter marken till 
högstbjudande.  
Ibland så påstår representanter för alliansmajoriteten att man har mål för andelen bostäder i 
det totala bostadsbyggandet om 1/3 eller 30%. Men det är inte korrekt, någon sådan 
uttalad målsättning i ett måldokument för bostadsbyggandet finns inte och praktiken visar 
också att ingen som helst sådan ambition finns.  
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Vänsterpartiet anser att situationen kan lösas genom flera åtgärder.  
Dels behöver ett nytt kommunalt allmännyttigt bostadsbolag bildas som får i uppdrag att 
förvalta och låta bygga hyresbostäder.  Bara genom ett eget bostadsbolag kan man ha full 
kontroll över byggandet av hyresbostäder och till vilka hyror och med vilka villkor det sker.  
Vid alla exploateringar ska kommunen målmedvetet arbeta för att hyresbostäder ska vara 
en avsevärd andel av de bostäder som byggs. Till dess att förhoppningsvis regeringen 
genom en ändring i PBL kan låta detaljplaner styra upplåtelseformer så kan kommunen 
med lock och pock villkora det i de exploateringsavtal som tecknas vid varje exploatering. 
På den egna marken ska målet vara ett huvuddelen av bostäderna ska upplåtas med 
hyresrätt. Hälften är ett minimum men en högre andel behövs. 
Om kommunen upplåter mark för hyresbostäder till privata exploatörer ska marken inte 
säljas till högs bjudande utan istället till lägstbjudande – vad avser inflyttningshyra. Genom 
systemet med presumtionshyra kan den avtalade nivån bibehållas i många år.” 
När andelen hyresbostäder ökar behövs också en kommunal bostadsförmedling, något som 
saknas idag. De få hyresbostäder som finns fördelas på många olika sätt utan samordning 
som skulle gynna de som söker en bostad. 
 
När vi idag ser en vikande marknad för bostadsrätter samtidigt som det faktiska behovet av 
fler bostäder kvarstår så är det enda rimliga svaret: Bygg fler, många fler, hyresbostäder 
med rimliga hyror.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nacka bygger stad har en analys som grundar sig på 2016 år siffror så kan det konstateras 
att det har kommit nya fakta som behöver beaktas. Nackalistan vill att det byggs men med 
större förnuft och under en längre tidsperiod än den som gäller i tunnelbaneavtalet. Vinsten 
med det är att trafiken kan hanteras bättre än vad som blir fallet utan denna inbromsning. 
De grupper som är i störst behov av bostäder byggs det inte för i Nacka och nu kommer 
tecken från marknaden på en mättnad i köpvilligheten av de relativt dyra bostäder  som 
byggs här. Den bostadskö som finns i regionen visar att det bara är ca 10% av de köande 
som är i seriöst behov av en bostad.” 
 
- - - - - 
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§ 280 Dnr KFKS 2005/999-251 

Projektavslut för Lilla Björknäs, etapp 2, 
stadsbyggnadsprojekt 9390 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar slutrapporten för stadsbyggnadsprojekt 9390, Lilla Björknäs, etapp 
2. Information i ärendet lämnas för kännedom till miljö- och stadsbyggnadsnämnden och 
natur- och trafiknämnden. 
 
Nettoinvesteringar ska aktiveras på respektive verksamhet hos kommunstyrelsen och natur- 
och trafiknämnden. 

Ärendet 
Lilla Björknäs, etapp 2, är ett förnyelseområde med 154 fastigheter beläget vid nordöstra 
delen av Skurusundet. Planen har styrt utvecklingen från fritidshusbebyggelse till 
permanentbebyggelse med kommunalt huvudmannaskap för allmänna platser. Området 
har anpassats genom att byggrätterna har blivit större, vägarna har byggts ut enligt 
kommunal standard och fastigheterna har fått ansluta sig till det kommunala VA-nätet som 
byggts ut.  
 
Ekonomiskt innebar projektet ett minusresultat som uppgår till 43,5 miljoner kronor. Ett 
resonemang kring detta förs i stycke 2.1 i slutrapporten, se bilaga 2. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 201 
Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 20 september 2017 
Ärendeöversikt 
Slutrapport 
 

Ärendets tidigare behandling 
Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 201 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar slutrapporten för stadsbyggnadsprojekt 9390, Lilla Björknäs, etapp 
2. Information i ärendet lämnas för kännedom till miljö- och stadsbyggnadsnämnden och 
natur- och trafiknämnden. 
Nettoinvesteringar ska aktiveras på respektive verksamhet hos kommunstyrelsen och natur- 
och trafiknämnden. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Helena Westerling (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
stadsutvecklingsutskottsgrupp. 
 
”Vi vill se ordning, reda och kvalitet I kommunens ekonomi. Med bestörtning ser vi i detta 
ärende innebär en fördyring med 100%. Denna typ av felbudgeteringar måste upphöra, 
ehuru vi ogärna ser att skatten höjs med 100%. Rapporten talar om projekteringsmissar, 
planändringar och sabotage. Med en väl genomförd förprojektering ska denna typen av 
budget-blamage inte kunna förekomma. Vi hörde under mötet att tjänstemännen har dragit 
en del lärdomar kring planering och kommunikation när det gäller dessa projekt. Det är 
viktigt att dessa lärdomar också omsätts i nutidens praktik.” 
 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Detta projekt har blivit betydligt dyrare och tagit längre tid än beräknat att få klart. Det 
har kantats av konkurs, till största delen projekteringsmissar med geoteknisk komplexitet 
där nivån på berg har blivit fel med stora och dyra ökningar av bergmassor. Analysen som 
görs av projektet kan tydligt illustrera revisorernas kritik i anmälningsärendet av 
exploateringsprocessen. Berghöjd mm kan knappas komma som en överraskning för en 
kommun före en exploatering. Projektet pekar på behovet av en snar förbättring av rutiner 
och behov av kompetenshöjning.” 
 
- - - - - 
 
  



34 (62) 
 23 oktober 2017 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande

 

§ 281 Dnr KFKS 2012/208-251 

Projektavslut för Del av Ältabergsvägen, cykelväg, 
stadsbyggnadsprojekt 9628 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar slutrapporten för stadsbyggnadsprojekt 9628, Del av 
Ältabergsvägen. Information i ärendet lämnas för kännedom till miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden och natur- och trafiknämnden. 
 
Nettoinvesteringar ska aktiveras på respektive verksamhet hos kommunstyrelsen och natur- 
och trafiknämnden. 

Ärendet 
Ältabergsvägen är belägen i den sydvästra delen av kommunen och ligger till största del 
inom Stockholm stad. Innan planarbetet startade tecknades därför ett avtal med Stockholm 
stad där finansieringsansvaret fastställdes. 
 
Detaljplanen syftade till att möjliggöra en utbyggnad av det regionala cykelstråket längs med 
Ältabergsvägen samt skapande av ett handelsområde vid korsningen 
Ältavägen/Ältabergsvägen. Detaljplanen bordlades efter samrådet då många synpunkter 
inkommit gällande det planerade handelsområdet. I samband med detta gjordes 
bedömningen att cykelvägen kunde byggas ut trots att detaljplanen bordlades. 
 
Utbyggnaden av cykelvägen genomfördes som planerat och ekonomiskt sett resulterade 
projektet i ett negativt resultat på 1,6 miljoner kronor. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 202 
Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 20 september 
Slutrapport 
 

Ärendets tidigare behandling 
Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 202 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar slutrapporten för stadsbyggnadsprojekt 9628, Del av 
Ältabergsvägen. Information i ärendet lämnas för kännedom till miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden och natur- och trafiknämnden. 
Nettoinvesteringar ska aktiveras på respektive verksamhet hos kommunstyrelsen och natur- 
och trafiknämnden. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 282 Dnr KFKS 2017/351 

Månadsbokslut september 2017 för Nacka kommun 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för september 2017. 
 

Ärendet 
Med ett ackumulerat ekonomiskt utfall för perioden januari till september på 654 miljoner 
kronor ligger resultatet 541 miljoner kronor över vad som beräknats i budgeten. För hela 
året förväntas ett överskott på 499 miljoner kronor, bland annat som en följd av god 
budgetföljsamhet, reavinster för markförsäljning och ökade skatteintäkter. Jämfört med 
årsprognosen från tertialbokslut 2 är septemberprognosen 15 miljoner kronor bättre.  
 
Åtta av tio nämnder följer sitt budgeterade resultat eller visar överskott. Kommunstyrelsen 
och arbets-och företagsnämnden ser dock båda ut att gå med underskott, beroende på 
kostnader för tilläggsavtalet om tunnelbanans utbyggnad, ökade saneringskostnader, en 
negativ avvikelse för verksamheten Välfärd samhällsservice och ökade kostnader för 
ekonomiskt bistånd till nyanlända. 
 
Kommunen har vid utgången av september ingen låneskuld. Netto har kommunen under 
den aktuella perioden gjort investeringar på 721 miljoner kronor. 
 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 11 oktober 2017 
Månadsbokslut september 2017 för Nacka kommun 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsledningskontorets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 283 Dnr KFKS 2017/875 

Programpriser för nationella program med mera i 
gymnasieskolan 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om uppräkning av 

programpengar i enlighet med prislistor för 2018 med i snitt 1,8 procent gällande: 
a. Nationella program inom samverkansområdet 
b. Interkommunal ersättning/tilläggsbelopp avseende Nationellt godkända 

idrottsutbildningar och elever som går i klass med hörselanpassning 
c. Introduktionsprogrammet – Programinriktat individuellt val 

2. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om uppräkning av 
strukturtillägg för år 2018 med 1,8 procent. 

3. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om 8 472 kronor per elev och 
läsår för modersmålsundervisning. 

 

Ärende 
Storsthlms styrelse har till gymnasiesamverkansområdets kommuner föreslagit 
programpriser och strukturtillägg för 2018. Uppräkning jämfört med årets är 1,8 procent 
för både programpriserna och för strukturtillägget. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 136 
Utbildningsnämnden den 21 september 2017 § 69 
Utbildningsenhetens tjänsteskrivelse den 15 augusti 2017 
STORSTHLM - Förslag till uppräkning av programpriser och strukturtillägg 2018 inom 
gymnasieskolan 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 136 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 

1. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om uppräkning av 
programpengar i enlighet med prislistor för 2018 med i snitt 1,8 procent gällande: 

a. Nationella program inom samverkansområdet 
b. Interkommunal ersättning/tilläggsbelopp avseende Nationellt godkända 

idrottsutbildningar och elever som går i klass med hörselanpassning 
c. Introduktionsprogrammet – Programinriktat individuellt val 
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2. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om uppräkning av 
strukturtillägg för år 2018 med 1,8 procent. 

3. Kommunstyrelsen antar Storsthlms rekommendation om 8 472 kronor per elev och 
läsår för modersmålsundervisning. 

Beslut i utbildningsnämnden de 21 september 2017 § 69 
1. Utbildningsnämnden beslutade föreslå kommunstyrelsen att anta Storsthlms 

rekommendation om uppräkning av programpengar i enlighet med prislistor för 
2018 med i snitt 1,8 procent gällande: 

a. Nationella program inom samverkansområdet 
b. Interkommunal ersättning/tilläggsbelopp avseende Nationellt godkända 

idrottsutbildningar och elever som går i klass med hörselanpassning 
c. Introduktionsprogrammet – Programinriktat individuellt val 

2. Utbildningsnämnden beslutade föreslå kommunstyrelsen att anta Storsthlms 
rekommendation om uppräkning av strukturtillägg för år 2018 med 1,8 procent. 

3. Utbildningsnämnden beslutade föreslå kommunstyrelsen att anta Storsthlms 
rekommendation om 8 472 kronor per elev och läsår för modersmålsundervisning. 

 

Yrkanden 
Tobias Nässén (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Tobias Nässéns yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 284 Dnr KFKS 2017/760 

Inköpspolicy 

Beslut 
Kommunstyrelsen upphäver den nuvarande inköpspolicyn och antar föreslagen ny 
inköpspolicy. 
 

Ärende 
Nacka kommun har idag en inköpspolicy som beslutades 20132. Sedan 2016 har 
kommunen en ny inköpsprocess 3och nu finns ett behov av att revidera gällande 
inköpspolicy för att tydliggöra hur kommunen ska arbeta vid köp av varor, tjänster och 
entreprenader, för att göra bra affärer och ge maximal nytta för skattepengarna.  
 
Inköpsverksamheten är ett strategiskt verktyg som bidrar till att uppfylla kommunens 
vision, grundläggande värdering, ambition, övergripande mål och styrprinciper. Det är 
centralt att kommunen samordnar sina inköp och med stöd av inköpsenheten genomför 
upphandlingar som tillgodoser kommunens samlade behov av varor, tjänster och 
entreprenader. Det understödjer att det ska vara enkelt för alla leverantörer som vill lämna 
in anbud i de upphandlingar som kommunen genomför. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 139 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 27 september 2017 
Förslag inköpspolicy 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 139 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen upphäver den nuvarande inköpspolicyn och antar föreslagen ny 
inköpspolicy. 
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP), Rolf Wasteson 
(V) och Christina Ståldal (NL), att inköpspolicyn förtydligas gällande inköpsplattform när 

                                                 
2 KFKS 2013/629-001 
3 KFKS 2016/215 
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det gäller ekologisk hållbarhet, och social hållbarhet, exempelvis lokalproducerad, 
kravmärkt eller rättvisemärkt. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
Mats Gerdaus yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 285 Dnr KFKS 2017/791 

SOU 2017:54 Fler nyanlända elever ska uppnå 
behörighet till gymnasiet  
Yttrande till regeringen 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över SOU 2017:54 ”Fler nyanlända elever ska 
uppnå behörighet till gymnasiet”. 
 

Ärende 
Regeringen har tillsatt en utredning där utredaren bland annat ska föreslå hur utbildningen 
för nyanlända elever som kommer till Sverige under grundskolans senare årskurser kan 
anpassas för att öka elevernas möjligheter att nå behörighet till gymnasieskolans nationella 
program. Utredningen föreslår ett antal åtgärder som bland annat statsbidrag för utökad 
lovskola, anpassad timplan, förstärkt rätt till studiehandledning, skriftligt omdöme i stället 
för betyget F i terminsbetyget, rätt till modersmålsundervisning för ensamkommande barn 
och möjlighet att gå programinriktat individuellt program utan godkänt betyg i svenska 
språket, liksom samma möjlighet på övriga introduktionsprogram.  
 
Yttrandet omfattar sammanfattningsvis följande.  

 Speciallagstiftning för nyanlända elever kan ge oönskade effekter i form av att dessa 
elever inte får en likvärdig utbildning med elever.  

 Speciallagstiftning för olika gruppers behov är mycket problematisk då skolorna 
enligt gällande lagstiftning redan ska anpassa undervisningen utifrån de särskilda 
behov som en elev kan ha.  

 Nacka kommun tillstyrker statsbidrag till utökad lovskola, förstärkt rätt till 
studiehandledning, rätt till modersmålsundervisning för ensamkommande barn, 
upprättande av individuell studieplan inom två månader, rätt att gå programinriktat 
individuellt val och andra introduktionsprogram om förutsättningar finns. 

 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 141 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 29 september 2017 
Förslag till yttrande 
Utbildningsnämndens beslut den 21 september 2017, § 62 
SOU 2017:54 "Fler nyanlända elever ska uppnå behörighet till gymnasiet"  
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 141 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över SOU 2017:54 ”Fler nyanlända elever ska 
uppnå behörighet till gymnasiet”. 

Beslut i utbildningsnämnden den 21 september 2017 § 62 
1.Utbildningsnämnden föreslog kommunstyrelsen att anta förslag till yttrande över 
remiss SOU 2017:54 "Fler nyanlända elever ska uppnå behörighet till gymnasiet" som 
framgår av bilagan till tjänsteskrivelsen. 
2. Utbildningsnämnden föreslog kommunstyrelsen besluta om omedelbar justering. 
 

Yrkanden 
Tobias Nässén (M) yrkade, med instämmande av Gunilla Grudevall-Steen (L), bifall till 
arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Tobias Nässéns yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 286 Dnr KFKS 2017/792 

U2017/03537/GV - Ökade möjligheter till grundläggande 
behörighet på yrkesprogram och ett estetiskt ämne i 
alla nationella program  
Yttrande till utbildningsdepartementet 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över utbildningsdepartementets promemoria 
U2017/03537/GV - Ökade möjligheter till grundläggande behörighet på yrkesprogram och 
ett estetiskt ämne i alla nationella program. 

Ärende 
Nacka kommun ska yttra sig över promemorian ”Ökade möjligheter till grundläggande 
behörighet på yrkesprogram och ett estetiskt ämne i alla nationella program” som 
utbildningsdepartementet har tagit fram.  
 
Utbildningsdepartementet föreslår att kurser som krävs för grundläggande behörighet till 
högskolan ska ingå i alla yrkesprogram samt att ett estetiskt ämne om 50 gymnasiepoäng 
införs i alla nationella program, vilket innebär att gymnasiearbetets omfattning minskas 
med motsvarande poäng. 
 
Nacka kommun avstyrker förslaget om ett införande av estetiskt ämne om 50 
gymnasiepoäng och att gymnasiearbetets omfattning ska minskas med motsvarande poäng. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 142 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 29 september 2017 
Förslag till yttrande  
Utbildningsnämndens beslut den 21 september 2017, § 63 
U2017/03537/GV, Ökade möjligheter till grundläggande behörighet på yrkesprogram och 
ett estetiskt ämne i alla nationella program 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 10 oktober 2017 § 142 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över utbildningsdepartementets promemoria 
U2017/03537/GV - Ökade möjligheter till grundläggande behörighet på yrkesprogram och 
ett estetiskt ämne i alla nationella program. 
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Beslut i utbildningsnämnden den 21 september 2017 § 63 
Utbildningsnämnden beslutade föreslå kommunstyrelsen att anta förslag till yttrande över 
remisspromemoria U2017 /03537 /GV, enligt bilaga till tjänsteskrivelse. 

Yrkanden 
Tobias Nässén (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP) och Rolf 
Wasteson (V), bifall till förslagen i utbildningsdepartementets promemoria. 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
Tobias Nässéns yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Maria Raner (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp.  
 
”Det är sju år sedan alliansen avskaffade estetiska ämnen i den svenska gymnasieskolan, 
detta helt utan vetenskapligt stöd. Nu föreslås det att dessa ämnen återinförs i 
gymnasieskolan. Fram till 2011 ingick en kurs i kärnämnet estetisk verksamhet i samtliga 
nationella program i gymnasieskolan men alliansen valde lgr 11 att plocka bort de estetiska 
ämnena för att frigöra tid för teoretiska ämnen. Det är snarare så att de estetiska ämnena 
förbättrar inlärningen i andra ämnen. Internationella jämförelser visar också att estetiska 
ämnen har en stark ställning bland de länder som toppar utbildningsrankningen. 
 
I förslaget föreslås nu att estetiskt ämne ska ingå bland de gymnasiegemensamma ämnena 
och krävas för en gymnasieexamen, men att eleverna ska ges möjlighet att välja inriktning 
på ämnet. Vi står inför stora utmaningar som kräver kreativ problemlösning för en hållbar 
utveckling. Utan estetiska värden och en grundläggande förtrogenhet med den egna 
kreativa förmågan blir det svårare for våra ungdomar att finna sin styrka och förmåga att 
bygga ett mänskligt samhälle. Utan musik, dans, konst och levande berättelser förlorar vi en 
viktig dimension i samhället. 
 
Skolan har inte bara har ett kunskapsuppdrag utan också ett bildningsuppdrag och vi 
socialdemokrater anser att de estetiska ämnena är viktiga för att eleverna ska utvecklas till 
samhällsmedborgare. Ett återinförande av de estetiskt ämnena kommer stärka den 
gemensamma kunskapsbasen och kompletterar gymnasieskolans bildningsuppdrag. 
Mot barkund av detta yrkar socialdemokraterna i Nacka bifall till i remisspromemorian i sin 
helhet.” 
 
- - - - - 
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§ 287 Dnr KFKS 2016/297 

Regional utvecklingsplan för Stockholmsregionen, RUFS 
2050 
Yttrande till Stockholms läns landsting under utställning 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar förslaget till yttrande över utställningsförslag för ny regional 
utvecklingsplan för Stockholmsregionen, RUFS 2050.  
 
Ärendet 
Visionen för RUFS 2050 är att Stockholmsregionen ska vara Europas mest attraktiva 
storstadsregion. Alla som bor, arbetar och besöker regionen ska uppleva att den är 
attraktiv. Fyra övergripande mål beskriver hur regionen ska vara år 2050. Målen är 
nedbrutna i mätbara delmål som ska uppnås till år 2030. De regionala prioriteringarna är de 
områden som regionen ska fokusera på att utveckla under planens giltighetstid, 2018–2026. 
 
Nacka kommuns yttrande kompletterar tidigare inlämnade synpunkter under samrådet 
april–september 2016. Yttrandet redogör för kommunens syn framförallt gällande östlig 
förbindelse kopplat till fortsatt tillväxt i regionens östra delar, ändrad markanvändning på 
Bergs gård, kollektivtrafik på vatten samt kompetens- och utbildningsfrågor. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 205 
Enhetens för strategisk stadsutveckling tjänsteskrivelse den 20 september 2017 
Nacka kommuns yttrande  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 205 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar förslaget till yttrande över utställningsförslag för ny regional 
utvecklingsplan för Stockholmsregionen, RUFS 2050.  
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL), Rolf 
Wasteson (V) och Sidney Holm (MP), att yttrandet kompletteras med följande stycken. 
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Kollektivtrafik 
Kollektivtrafikresandet behöver öka av såväl miljö, trängsel som stadsbyggnadsskäl. Det är 
viktigt att landstingets mål för kollektivtrafikandelen leder till att regionen tar sitt ansvar för 
att nå de nationella klimat- och miljömålen. Vi efterlyser en sådan analys i RUFS 2050. I 
rutinerna för arbetet behöver det införas konsekvensbedömningar vid nyinvesteringar och 
neddragningar av kollektivtrafik. Färdplanen behöver också kompletteras en tydlig analys 
av hur mål för bla kollektivtrafikandel bidrar de till att nå de nationella miljömålen, samt ha 
en långsiktig kollektivtrafikplan 2050. 
 
Social hållbarhet 
Dokumentet beskriver bostadsbristens utmaningar och behovet av fler bostäder. Men vid 
sidan av hög bostadsbyggnadstakt behöver färdplanen peka ut behovet av att bygga hållbart 
och skapa förutsättningar för starkt social sammanhållning och jämlika livsförutsättningar. 
En viktig utgångspunkt är att prioritera att bygga den upplåtelseform som är 
underrepresenterad i närområdet. En annan viktig åtgärd är att kommun, stat och landsting 
gör samhällsinvesteringar i områden där behoven är som störst och därigenom skapa nya 
attraktiva lägen för bostadsbyggande och samtidigt höjer områdets attraktivitet och bidra 
till ökad social hållbarhet. Dess förhållningssätt behöver tydliggörs i RUFS 2050. 
 
Rolf Wasteson (V) och Sidney Holm (MP) yrkade dessutom att det som rör Östlig 
förbindelse i yttrandet utgår. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen avslog Khashayar Farmanbars och Rolf Wastesons båda yrkanden och 
beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Världen står inför enorma utmaningar när det gäller klimatet. Arktis is smälter i rekordfart 
och extremväder med torka, stormar och skyfall blir allt vanligare. Samtidigt står inrikes 
transporter för ungefär en tredjedel av koldioxidutsläppen här i Sverige, utsläpp som inte 
har minskat de senaste tjugo åren. Det ligger ett stort ansvar på oss politiker att planera alla 
transportlösningar på ett sätt som inte förstör klimatet, och det är bråttom.  
Enligt Trafikverkets beräkningar går det inte att bygga en Östlig bilförbindelse och 
samtidigt nå de av regering och riksdag fastställda klimatmålen. Miljöpartiet väljer att rädda 
klimatet och därmed att skrota planerna på Österleden. Istället vill vi genomföra massiva 
satsningar på cykel- och kollektivtrafik för renare luft, trevligare städer och mer plats till nya 
bostäder. Mer vägar ger mer biltrafik och enligt Trafikverket måste vi minska biltrafiken 
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med 25 procent till år 2030. Om inte alla tar sitt ansvar kommer vi inte att nå det av FN 
uppställda övergripande globala klimatmålet.” 
 
Rolf Wasteson lät anteckna följande. 
 
”Förslaget till plan saknar en utarbetad analys av och förslag på hur kollektivtrafiken i 
regionen behöver utvecklas. Resorna i regionen måste i en framtid bygga på kollektivtrafik. 
Biltrafiken måste av flera skäl minska i regionen. Biltrafiken kräver fler vägar som tar en 
stor del av den byggbara marken som istället behövs till bostäder, arbetsplatser och 
grönområden. Samtidigt så är biltrafiken en stor belastning på miljö och klimat, detta även 
om en stor del av bilflottan blir elektrifierad.  
 
Stockholmsregionen är en segregerad region, Nacka är en av landets mest segregerade 
kommuner. Därför är det viktigt att målmedvetet arbeta för att minska segregationen och 
för att regionen blir socialt hållbar. Bostadsbyggandet är där en mycket viktig del, främst 
gäller det att det behövs hyresbostäder i stället för bostadsrätter. Samtidigt så är det viktigt 
att alla spelare i regionen arbetar för att hålla ner bostadspriserna, där är det också viktigt 
att gemensamt ställa krav på regering och riksdag att de med verkar till att förutsättningarna 
för lägre bostadspriser, främst hyror, tas fram. 
 
Vänsterpartiet anser att Österleden är ett projekt som inte bör byggas. Det skulle ha många 
negativa effekter för miljön och för regionen. Österleden är tänkt för främst biltrafik och 
kommer att öka biltrafiken. Istället är det en utökad kollektivtrafik som behövs. I övrigt 
instämmer vi i de yrkanden som Socialdemokraterna la i ärendet.” 
 
- - - - - 
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§ 288 Dnr KFKS 2017/638 

Översiktsplaneutredning, delbetänkande om 
detaljplanekravet 
Yttrande till regeringen 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till regeringen i bilaga 1 till enheten för 
strategisk stadsutvecklings tjänsteskrivelse, daterad den 20 september 2017.  

Ärendet  
Översiktsplaneutredningens delbetänkande, SOU 2017:64, omfattar detaljplanekravet, 
delvis förslag till begränsningar i kravet och hur angränsande lagstiftning kan utformas. 
Utredningen menar att större förändringar i bebyggelsestrukturen även i fortsättningen bör 
prövas genom en detaljplan. Mindre förändringar bör dock kunna prövas genom ett 
bygglov eller ett förhandsbesked. Utredningen nämner bland annat ändrad användning 
utan betydande omgivningspåverkan och komplettering i tidigare obebyggda luckor i en 
kvartersstruktur. Utredningen föreslår att detaljplan kompletteras med begreppen 
tätbebyggelse och samlad bebyggelse i viss angränsande lagstiftning samt att länsstyrelsen 
ska peka ut dessa områden. 
 
Förslagen i utredningen är mycket begränsade och har ingen direkt påverkan för Nacka 
kommun. Yttrandet lyfter fram utredningens minimala påverkan för Nacka kommun och 
andra tillväxtkommuner samt framhåller de åtgärder som kan utredas vidare i syfte att 
underlätta för bostadsbyggandet. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 206 
Enhetens för strategisk stadsutveckling tjänsteskrivelse den 20 september 2017 
Bilaga 1 Förslag till yttrande 
Bilaga 2 Detaljplanekravet, delbetänkande av översiktsplaneutredningen SOU 2017:64 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 206 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till regeringen i bilaga 1 till enheten för 
strategisk stadsutvecklings tjänsteskrivelse, daterad den 20 september 2017.  
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 289 Dnr KFKS 2016/808 

Länsplan för regional transportinfrastruktur i 
Stockholms län 2018-2029 
Yttrande till länsstyrelsen i Stockholms län 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till länsstyrelsen i Stockholms län. 

Ärendet 
Länsplanen är en del av den statliga infrastrukturplaneringen och visar på investeringar i 
transportsystemet. Nacka kommun har beretts möjlighet att lämna synpunkter på förslag 
till Länsplan för transportinfrastruktur för perioden 2018–2029. Länsplanens 
planeringsram är 8 571 miljoner kronor. Slutligt förslag till länsplan kommer att överlämnas 
till regeringen den 31 januari 2018, vilka i sin tur beslutar om definitiva ekonomiska ramar 
för länsplanen under våren 2018. Därefter kommer länsstyrelsen att fastställa den nya 
länsplanen.  
 
Yttrandet beaktar huvudsakligen följande ståndpunkter: Större vikt bör läggas vid redan 
ingångna överenskommelser såsom nödvändigheten av följdinvesteringar av 
tunnelbaneavtalet och att staten tar ansvar för samtliga dessa. Staten bör bevilja 
medfinansiering för bussterminalen i Nacka centrum, då den är en del av samma system 
som Slussenterminalen, vilken har erhållit medfinansiering. Staten bör ta ett samlat 
ekonomiskt ansvar då Östlig förbindelse är en del av det nationella vägnätet med stor 
betydelse för stockholmsregionen, då den avlastar statliga vägar inom det regionala 
transportsystemet.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 210 
Enhetens för strategisk stadsutveckling tjänsteskrivelse den 20 september 2017 
Förslag till yttrande  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 210 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till länsstyrelsen i Stockholms län. 
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Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Rolf Wasteson (V), att det som rör Östlig 
förbindelse utgår. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidneys Holms yrkade beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Världen står inför enorma utmaningar när det gäller klimatet. Arktis is smälter i rekordfart 
och extremväder med torka, stormar och skyfall blir allt vanligare. Samtidigt står inrikes 
transporter för ungefär en tredjedel av koldioxidutsläppen här i Sverige, utsläpp som inte 
har minskat de senaste tjugo åren. Det ligger ett stort ansvar på oss politiker att planera alla 
transportlösningar på ett sätt som inte förstör klimatet, och det är bråttom.  
Enligt Trafikverkets beräkningar går det inte att bygga en Östlig bilförbindelse och 
samtidigt nå de av regering och riksdag fastställda klimatmålen. Miljöpartiet väljer att rädda 
klimatet och därmed att skrota planerna på Österleden. Istället vill vi genomföra massiva 
satsningar på cykel- och kollektivtrafik för renare luft, trevligare städer och mer plats till nya 
bostäder. Mer vägar ger mer biltrafik och enligt Trafikverket måste vi minska biltrafiken 
med 25 procent till år 2030. Om inte alla tar sitt ansvar kommer vi inte att nå det av FN 
uppställda övergripande globala klimatmålet.” 
 
Rolf Wasteson lät anteckna följande. 
 
”Svaret innefattar att kommunen pekar på behovet av att Österleden byggs och de negativa 
konsekvenserna om inte Österleden kommer till. Vänsterpartiet är av helt motsatt åsikt. 
Österleden bygger på en omodern tanke att transporterna i en storstad ska ske med bil in i 
stadskärnan. Byggandet skulle medföra att fler bilar i trafiken, mer trängsel i staden och i 
dess omgivning samt allvarliga miljöeffekter. Biltrafiken tar också mycket mark som istället 
kunde användas för gröna stråk eller bostadsbyggande. Lösningen på persontransporterna i 
stockholmsregionen är istället en kraftigt utbyggd kollektivtrafik.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackalistan instämmer i yttrandet men vill påpeka att den s k Österledens vara eller icke-
vara aldrig slutgiltigt har beslutats om vad gäller villkor för kommunerna. Det är märkligt 
mot bakgrund av att Nacka inte tog med det som en parameter i en riskanalys före eller 
efter tecknandet av tunnelbaneavtalet. Nacka bygger stad förutsätter en Österled för att inte 
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trafikens framkomlighet ska kollapsa framöver. En kraftig satsning på kollektivtrafik måste 
till, något som hittills inte har setts under denna mandatperiod från landstinget. En 
ytterligare försumlighet är att det inte finns någon prognos och analys för den framtida 
trafiksituationen i Nacka. Hade ett sådant underlag skickats med i yttrandet så hade det 
givit ytterligare tyngd åt Nackas argumentation för en Österled. Man bygger alltså i mycket 
hög takt utan att ha koll på morgondagens trafiksituation för Nackaborna. Nackalistan är 
mycket kritiska till ett sådant utelämnande eftersom trafikprognoser tidigare har gjorts i 
Nacka och det borde vara en skyldighet gentemot Nackas invånare och skattebetalare.” 
 
- - - - - 
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§ 290 Dnr KFKS 2017/759 

Nationell plan för transportsystemet 2018-2029 
Yttrande till regeringen 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till regeringen med följande tillägg.  
 
”Nacka kommun ställer sig vidare bakom de synpunkter som förs fram i remissvaret från 
StorSthlm. Det handlar om att prioriteringarna i den nationella planen inte motsvarar 
Stockholmsregionens behov och att ytterligare statliga medel därför måste skjutas till, 
främst för Östlig förbindelse, Tvärförbindelse Södertörn och utveckling runt Arlanda med 
ytterligare landningsbana och bättre spårkapacitet Stockholm-Arlanda-Uppsala.” 
 
Ärendet 
Nacka kommun har getts möjlighet att lämna synpunkter på Trafikverkets förslag till ny 
nationell plan för transportsystemet för 2018–2029. Åtgärderna i planförslaget bygger på 
den av regeringen beslutade nationella planen för transportsystemet 2014-2025, de 
fördjupande underlagsrapporterna samt de åtgärder som pekats ut i 
infrastrukturpropositionen och i regeringens direktiv om att upprätta förslag till nationell 
plan för 2018–2029. 
 
Östlig förbindelse utgår i föreslagen ny nationell plan och det skapar en stor osäkerhet 
kring Nackas planerade utveckling. Om Östlig förbindelse inte blir av, eller skjuts på 
framtiden, försvåras framkomligheten och vägkapaciteten i hela stockholmsregionen. Även 
befolkningstillväxten och utvecklingen i ostsektorn, där Nacka ingår, kan komma att 
påverkas negativt. I yttrandet vill Nacka kommun poängtera att det är statens ansvar att 
investera i statlig infrastruktur och staten måste därför ta sitt ansvar, främst för Östlig 
förbindelse, Tvärförbindelse Södertörn och utveckling runt Arlanda med ytterligare 
landningsbana och bättre spårkapacitet Stockholm-Arlanda-Uppsala.” 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 211 
Enhetens för strategisk stadsutveckling tjänsteskrivelse den 20 september 2017 
Förslag till yttrande 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 211 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till regeringen.  
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag men med följande tillägg: 
 
”Nacka kommun ställer sig vidare bakom de synpunkter som förs fram i remissvaret från 
StorSthlm. Det handlar om att prioriteringarna i den nationella planen inte motsvarar 
Stockholmsregionens behov och att ytterligare statliga medel därför måste skjutas till, 
främst för Östlig förbindelse, Tvärförbindelse Södertörn och utveckling runt Arlanda med 
ytterligare landningsbana och bättre spårkapacitet Stockholm-Arlanda-Uppsala.” 
 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Rolf Wasteson (V) att kommunen avstår 
från att yttra sig. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen biföll Mats Gerdaus tilläggsyrkande. 
 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med  
Mats Gerdaus yrkande, att bifalla stadsutvecklingsutskottets förslag med tillägg. 
 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Världen står inför enorma utmaningar när det gäller klimatet. Arktis is smälter i rekordfart 
och extremväder med torka, stormar och skyfall blir allt vanligare. Samtidigt står inrikes 
transporter för ungefär en tredjedel av koldioxidutsläppen här i Sverige, utsläpp som inte 
har minskat de senaste tjugo åren. Det ligger ett stort ansvar på oss politiker att planera alla 
transportlösningar på ett sätt som inte förstör klimatet, och det är bråttom.  
Enligt Trafikverkets beräkningar går det inte att bygga en Östlig bilförbindelse och 
samtidigt nå de av regering och riksdag fastställda klimatmålen. Miljöpartiet väljer att rädda 
klimatet och därmed att skrota planerna på Österleden. Istället vill vi genomföra massiva 
satsningar på cykel- och kollektivtrafik för renare luft, trevligare städer och mer plats till nya 
bostäder. Mer vägar ger mer biltrafik och enligt Trafikverket måste vi minska biltrafiken 
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med 25 procent till år 2030. Om inte alla tar sitt ansvar kommer vi inte att nå det av FN 
uppställda övergripande globala klimatmålet.” 
 
Rolf Wasteson lät anteckna följande. 
 
”Svaret innefattar att kommunen pekar på behovet av att Österleden byggs och de negativa 
konsekvenserna om inte Österleden kommer till. Vänsterpartiet är av helt motsatt åsikt 
Österleden bygger på en omodern tanke att transporterna i en storstad ska ske med bil in i 
stadskärnan. Byggandet skulle medföra att fler bilar i trafiken, mer trängsel i staden och i 
dess omgivning samt allvarliga miljöeffekter. Biltrafiken tar också mycket mark som istället 
kunde användas för gröna stråk eller bostadsbyggande. Lösningen på persontransporterna i 
stockholmsregionen är istället en kraftigt utbyggd kollektivtrafik.” 
 
- - - - - 
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§ 291 Dnr KFKS 2017/794 

Sverigeförhandlingens förslag om förändrad 
trängselskatt i Stockholms län  
Yttrande till regeringen 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar förslaget till yttrande till regeringen i bilaga 1 till enheten för 
strategisk stadsutvecklings tjänsteskrivelse, daterad den 10 oktober 2017. 

Ärendet 
Nacka kommun har getts möjlighet att lämna synpunkter på Sverigeförhandlingens 
framställan om förändrad trängselskatt i Stockholm senast den 9 november 2017. 
Sverigeförhandlingen föreslår att fyra förändringar genomförs av trängselskatterna från den 
1 januari 2020: (1) Tidigareläggning av skatteperioden med en halvtimme på morgonen på 
vardagar, (2) Trängselskatt införs på vissa dagar före helgdag, (3) Trängselskatt under första 
veckan i juli samt (4) En höjning av trängselskatten under högtrafikmånaderna med 10 kr 
till 45 kr/passage. Maxbeloppet blir 135 kronor per fordon och dag under 
högtrafikmånaderna, men oförändrat övrig tid. Intäkterna från trängselskatten förväntas 
öka med cirka 7,5 miljarder kronor över ca 23 år. Pengarna går till investeringar i ny 
transportinfrastruktur för kollektivtrafik som Sverigeförhandlingen på regeringens uppdrag 
har slutit avtal om. En översyn ska göras vart fjärde år. 
 
Yttrandet innehåller huvudsakligen följande synpunkter. Trängselskatt är ett bra instrument 
för att förbättra och hantera framkomligheten, kapaciteten och pålitligheten i Stockholms 
läns trafiksystem. Det är dock av yttersta vikt att huvudsyftet med skatten är och förblir 
trafikstyrning för bättre framkomlighet i hela länet, för att bibehålla tilltron till systemet 
liksom trafikanternas acceptans för skatten. Trots positiva effekter av justerad trängselskatt, 
bör fortsatta fysiska åtgärder vidtas för att ytterligare förbättra framkomligheten, 
pålitligheten och kapaciteten i trafiksystemet. Nya större infrastruktursatsningar som skapar 
tillgänglighet och ökad robusthet i trafiksystemet bör göras vid sidan av fysiska åtgärder, 
såsom en Östlig förbindelse. 
 

Handlingar i ärendet 
Enhetens för strategisk stadsutveckling tjänsteskrivelse den 10 oktober 2017 
Förslag till yttrande 

Yrkanden 
Hans Peters (C) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Hans Peters yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 292 Dnr KFKS 2017/546 

Nacka Forums fasader 
Politikerinitiativ den 7 juni 2017 från Hans Peters (C) 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut: 
 
Initiativets förslag hanteras genom den detaljplanering av fastigheten Sicklaön 151:1 som 
kommer att inledas genom upprättandet av ramavtal mellan fastighetsägaren, Rodamco 
Forum Nacka KB, och kommunen. Politikerinitiativet är med detta färdigbehandlat. 

Ärendet 
Initiativet belyser det knappa estetiska värdet hos Nacka Forums norra och nordvästra 
fasader, som efter renoveringen av centrumet 2008 består av kala exteriörer med 
reklamskyltar och information om parkering. Med kommande områdesförtätning samt 
överdäckningen av Värmdöleden kommer denna del av Nacka Forum att vara betydligt 
mer i blickfånget än idag. Kommunen kommer att ta upp en diskussion med 
fastighetsägaren Rodamco kring om- och tillbyggnader, exempelvis bostäder eller lokaler 
och konstnärlig utsmyckning. Det kommer att ske inom det ramavtal för utveckling av 
Nacka Forum vilket beslutades om på kommunfullmäktiges sammanträde den 16 oktober 
2017, § 270. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 214 
Enhetens för strategisk stadsutveckling tjänsteskrivelse den 7 september 2017 
Politikerinitiativ 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 3 oktober 2017 § 214 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut: 
Initiativets förslag hanteras genom den detaljplanering av fastigheten Sicklaön 151:1 som 
kommer att inledas genom upprättandet av ramavtal mellan fastighetsägaren, Rodamco 
Forum Nacka KB, och kommunen. Politikerinitiativet är med detta färdigbehandlat. 

Yrkanden 
Hans Peters (C) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Hans Peters yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Åtgärda Nacka Forums tråkiga fasader” - Politikerinitiativet känns lite som att sparka in 
öppna dörrar. Alla politiker vill ju samma sak, vi har redan diskuterat det i 
kommunstyrelsen och vår uppfattning är att kommunens tjänstepersoner redan arbetar för 
detta. Att Centerpartiet vurmar för 1800-talets byggnadskonst är känt. Är det kanske så att 
de vill bygga upp en ny 1800-talsfasad här för att kompensera för den gamla som riskerar 
försvinna då de röstat för bygg- och rivningslovet på den anrika 1800-talsbyggnaden 
pumpprovningen i Järla sjö;).” 
 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackalistan liksom flera andra partier kritiserade bl a fasaderna som planerades vid den 
senaste ombyggnationen av Forum. Vi fick ett ampert svar på detta i media där det stod att 
det skulle bli mycket bättre, för att inte tala om bra, när reklamen kom och lyste upp 
fasaderna. Vi kan bara konstatera att det inte blev så. Vi välkomnar att ett borgerligt parti 
nu för fram samma kritik och vill ha en förbättrad fasad och en del övriga saker som också 
kritiserades tidigare. Då blir det antagligen gjort eftersom den styrande alliansen av princip 
inte officiellt säger Ja till initiativ som kommer från oppositionen. Lite konstigt att inte 
Centerpartiet inte såg detsamma då när det tidigare fanns en chans till att påverka 
processen men självklart så välkomnar vi även ett sent uppvaknande.” 
 
- - - - - 
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§ 293 Dnr KFKS 2017/935 

Marksaneringsfond 
Alliansinitiativ från M Gerdau (M), G Grudevall Steen (L), H Peters (C) och J-E Jansson 
(KD) 

Beslut 
Kommunstyrelsen uppdrar till stadsledningskontoret att i enlighet med alliansinitiativet ta 
fram ett förslag om en marksaneringsfond. Förslaget ska omfatta en konsekvensanalys av 
att inrätta en sådan fond. 
 

Ärendet 
De fyra kommunalråden föreslår att kommunen ska utreda om kommunen kan använda en 
del av det förväntade ekonomiska överskottet för 2017 för att inrätta en 
miljösaneringsfond. Saneringar bekostas idag inom driftsbudgeten för olika mark- och 
byggprojekt, vilket riskerar saneringsarbetet, eftersom kostnaderna för det tränger ut andra 
angelägna uppgifter. 
 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 20 oktober 2017 
Alliansinitiativ 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD), Hans Peters (C), 
Christina Ståldal (NL), Gunilla Grudevall-Steen (L), Mats Gerdau (M) och Khashayar 
Farmanbar (S), bifall till stadsledningskontorets förslag.  
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Sidney Holms yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Miljöpartiet har tidigare lämnat in en motion om inrättandet av en miljösaneringsfond. Då 
argumenterade Alliansen mot en saneringsfond men vi tycker det är bra att man nu kommit 
på bättre tankar. Vi har sedan motionen först röstades ner återkommande lyft förslaget 
under sammanträden och i olika protokollsanteckningar. Därför är det extra glädjande att 
man nu väljer att återvinna tanken bakom Miljöpartiets motion i ett ”eget förslag.” 
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Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi är principiellt för en marksaneringsfond, eftersom det finns tillfällen då denna fond 
skulle kunna utnyttjas på ett bra sätt. Dock vill vi peka på att grundregeln är att 
marksanering ska göras av den som brukat marken och förorsakat behovet av sanering. Det 
kan också finnas tillfällen då det är rimligt att en exploatör eller blivande brukare av marken 
genomför och bekostar en sådan sanering. Därför är det viktigt att denna fond inte ska 
innebära att kommunen och därmed skattebetalarna tar över kostnader som ska belasta 
andra.” 
 
- - - - - 
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§ 294 

Övriga frågor 
Det fanns inga övriga frågor på mötet. 
 
- - - - - 
 


